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NAGYBÖJT 1. VASÁRNAPJA  A év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Ter 2,7-9 – Róm 5,12-19 – Mt 4,1-11 
Jézus böjtje és megkísértése 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! A szent nagyböjti idő kezdetén nagyon sok mindent kell 
átgondolnunk. Elsősorban külön-külön mindegyikünknek a saját élete célkitűzéseit, ezen 
kívül emberi kapcsolatainkat, társadalmi viszonyainkat. Hiszen ez az időszak arra való, hogy 
az ember megújuljon. Megújuljon általunk a világ. Olyan életet éljünk, amilyent az Isten szán 
nekünk. Az emberek Jézustól azt várták, hogy teljesítse az ő elvárásaikat. Ilyen Messiást 
szeretne az ember, akinek be lehet nyújtani az igényeket és ő ezeket teljesíti. 
 
Mi emberek életünkkel kapcsolatosan és egymással kapcsolatban is egyéni emberi 
elvárásoknak akarunk megfelelni. Kevésszer jut eszünkbe, hogy mit vár tőlünk az Isten. Meg 
tudunk-e felelni az Isten elvárásainak? Ha igen, akkor biztos, hogy egymást se fogjuk rászedni 
és egymással is méltó kapcsolataink lesznek. Ajánlom a testvéreknek, hogy most amikor 
nagyböjt első vasárnapjával elkezdjük ezt a böjti időszakot, - húsvétra készülünk, - akkor 
komolyan gondoljunk bele mit jelent, hogy Uram irgalmazz! Mit jelent, hogy Krisztus 
kegyelmezz! – mert bizony ördögi erőkkel küzdünk. Tartsunk bűnbánatot. 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Az életünk Isten ajándéka.  
Hallottuk a Szentírás szavait: Isten megteremtette az embert és a Lelkéből adott az embernek, 
hogy Isten akarata szerint élhessen. Ugyanakkor ez azt is jelenti, hogy ezzel a Lélekkel Isten 
megadta nekünk azt, amire az ember a leginkább büszke, vagy ami nélkül az ember nem tud 
emberi életet élni és nem is lehet, a szabadságot és az emberi méltóságot. Március 15.-ére 
készülődünk. Napjainkban is különböző forradalmak söpörnek végig a világon, különösen 
Észak-Afrikában és Kis-Ázsiában. Az emberek azt fogalmazzák meg ezekben a forradalmi 
megnyilatkozásokban, hogy semmi se számít, csak a szabadság és az emberi méltóság. 
Persze, hogy jól jön a kenyér, hogy fontosak az embernek a különböző életfeltételek, de nem 
lehet élni szabadság nélkül és úgy, hogy az emberi méltóságunkat semmibe veszik. 
 
Isten azt akarja, hogy ez a mi ajándékba kapott életünk valóban kibontakozzon. Mi emberek 
boldogok legyünk, amikor életünk végére érünk, akkor elmondhassuk, hogy nem hiába 
éltünk. Isten úgy gondolta el, hogy apránként ajándékozzuk el az életünket. Az életünk 
értelme, hogy nem magunknak élünk. Ezt csak így lehet kifejezni, hogy az ember újra, meg 
újra kifejezi a másik ember felé, hogy érte él. Ez nem szavak kérdése. Szép szavakat könnyű 
mondani és tudunk is. Mindez azért is fontos, mert amikor eljön az utolsó pillanat, akkor az 
ember valamiképpen mindazt a sok-sok apró gesztust egyetlen hatalmas gesztusként éli meg 
és átadja az életét az Istennek. 
 
Nagyon sokat kellene erről gondolkodni, hiszen az életünk minden gondja, baja abból 
származik, hogy magunknak akarunk élni és semmibe vesszük egymást. Közben sok 
mindenért tiltakozunk, sok minden nem tetszik. Nagyszerű ötleteink vannak.  
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Csakhogy egyetlen kérdés dönt el mindent: 

 az ember Istentől tanulja az életet, vagy e világi kikiáltóktól, - mondjuk így, - a sátántól. 
 

Krisztus tanítása szerint gondoljuk át az életünket. 
Nagyböjt első vasárnapja van. Egy sajátos időszak ez. Krisztus szellemében és tanítása szerint 
akarjuk átgondolni az életünket, aki értünk Emberré lett, hogy megmutassa nekünk, hogyan 
kell gondolkodni az életről és hogyan kell élni a mindennapjainkat. Húsvét - amelyre 
készülünk - ezt a titkot nyitja föl számunkra. Nem egyszerű Jézushoz alkalmazkodni. Nem 
egyszerű az Ő elvárásainak megfelelni, de nem lehet másképpen emberi életet élni. 
 
Amire a szíve mélyén mindegyikünk vágyik, az Jézus tanítása. Mindegyikünk arra vágyik, 
hogy úgy tartozzunk össze egymással, hogy egymásnak fontosak vagyunk.  

 
Ez egy új életszemléletet jelent, amit egyszerűen önzetlenségnek mondunk.  
 

Ezt Jézustól lehet megtanulni. Vannak nagyszerű emberi példák is. Érdemes ezekre a példákra 
is odafigyelni. 
 
Mi is a lényeg? Nagyböjt első vasárnapja erre hívja fel a figyelmünket. Nagyon egyszerűen: 
Megszakítani az ördögi mechanizmusokat, mert az életben vannak olyan helyzetek, amikor 
úgy tűnik, hogy ördögi kezdeményezések hozzák meg az emberi egzisztencia számára a 
megoldást, a társadalmi problémákra a választ. Ördögi ötletek, mert ördögi ötlet kenyeret 
adni az embereknek, és Isten tanításáról megfeledkezni! Olyan jó lenne, ha azok, akik 
állandóan a fasizmussal, meg a nácizmussal riogatnak, gondolnának arra, hogy mennyi 
dicsőítő szó hangzott el Hitlerrel kapcsolatosan az európai gazdasági válság után, mert 
munkát adott, meg kenyeret adott. Hogy ennek mekkora ára volt? Vagy a 3 forint 16 filléres 
magyar kenyér. Még most is emlegetik. Ki foglalkozik azzal, hogy ennek mekkora ára volt? 
Infantilis emberként tartották számon az embereket a nácik is, meg a kommunisták is, mert 
azt akarták elhitetni ördögi módon, hogy meg kell tölteni kenyérrel a gyomrukat - és mindent 
elintéztek. 
Ugyanígy lehet szólni arról, hogy mit jelent az emberi tekintély, az emberi elismerés, ami 
nagyon fontos. Oly sokszor hangoztatják a történelem során ma is, hogy mennyire fontos a 
tekintély, mennyire fontos az elismert személyiség szerepe és mennyi problémát meg tud az 
ilyen illető oldani valóban. Csakhogy mi emberek egyfolytában az együttműködés lehetőségét 
tartjuk fontosnak. Ki foglalkozik ezzel? 
Aztán a hatalom, meg a birtoklás. Akinek kezében van a hatalom, az mindent megtehet. 
Akinek pénze van, az mindent megvehet. Akár meg tudja oldani a társadalmi problémákat is. 
De mi lesz az irgalommal? Pénzen megvehetők az emberek? Lehet, hogy sokan gondolják 
ezt. A pénz nem elegendő! Nem véletlen, hogy vezetők, országok vezetői, államfők, 
kormányfők hangsúlyozzák a civil szervezetek, a karitatív szervezetek szerepét, holott a pénz, 
a hatalom nem az ő kezükben van. Nagyon jól tudják azt, hogy az embereknek másra is 
szükségük van. Kapcsolatra, az irgalomra, a megértésre, az elfogadásra. Nem lehet ezt 
pénzen megvásárolni. 
 
Jézus üzeni nekünk a nagyböjttel kapcsolatosan, az emberi életünk megoldását keresendően, 
hogy az ördögi mechanizmusokat meg kell akasztani. Számtalanszor halljuk, az ördög a 
részletekben van. Számtalanszor tapasztaljuk azt, hogy hatalom, de nem úgy, ahogy a görög 
filozófusok gondolták a dualista szemlélet szerint, hogy a jónak is van istene, meg a rossznak 
is és a kettő harcol egymással, - ami igaz. Csak a mi hitünk felfogása szerint az Isten 
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hatalmával legfeljebb packázni tud az ördög, de nem egyenrangú a hatalma - a gonoszság 
hatalma vagy, ahogy mondják, a hazugság atyjának a hatalma - annak az Istennek a 
hatalmával, akinek a hatalmát a szeretet ereje jelenti. 
  
Testvérek! Rendkívül fontos, hogy ezeken a kérdéseken elgondolkodjunk. ”Tedd, hogy a 
kövek kenyerekké váljanak!” Valaki azt mondta: - Hogyan csorbult volna az Isten hatalma, 
hogy ha a kövekből kenyeret támaszt? Mennyi probléma megoldódna. Nem lennének éhező 
gyerekek, éhen halt emberek. – Csakhogy nem erről van szó. Egyszerűen arról van szó, hogy 
csupán kenyérrel nem oldható meg az ember életének a problémája, mert az embernek 
méltósága van. Az ördög el akarja hitetni velünk, emberekkel, ha meg van a nagyobb falat 
kenyér, - ahogy régen mondták: a korsó sör, - akkor mit akarunk? Ha az embernek ennyi elég, 
akkor az ember egyszer csak elveszíti az emberi méltóságát és etetik, abrakolják, mint a gazda 
az állatát és az ember szinte elveszíti önazonosságát.  
 

Nem csak kenyérrel él az ember, - mondja Jézus, - hanem minden igével,  
amely Isten ajkáról való. 

 
Biztos, hogy nagyon-nagy lehetőséget jelent, ha valakinek tekintélye van, ha elismert 
személyiség, akire fölnéznek, aki a tekintélye révén sok mindent meg tud tenni. Csakhogy a 
mi emberi életünk másképp rendeződik.  
 

A mi emberi életünk az egymással való közösségben oldódik meg. 
Nagy ajándékokat adhat az ilyen tekintély, de a megoldás, 

ha emberek egymásra találnak. 
 
A hatalom, meg a birtoklás biztos, hogy fontos. A hatalom, – erről már egyszer elmélkedtünk, 
- ha ahhoz kegyelem társul, vagyis ha az ember a hatalmával az Isten előtti felelősségtudattal 
él, akkor hatalmas lehetőségek bontakozhatnak ki. De az ember ennél többre vágyik. Az 
ember nem azt várja el csupán a hatalomtól, hogy megvédje, hogy biztonságot teremtsen, bár 
mi is sokszor ezt emlegetjük és ezt, ha megkapnánk, úgymond elég is lenne. Testvérek biztos, 
hogy nem elég, mert 
 

 az embernek valójában biztonságot  
 csak a legszűkebb emberi kapcsolatai adnak. 

 
Isten azt akarja, hogy megújuljon az életünk.  
Amikor megteremtett bennünket az Isten, egy virágzó kertbe helyezett, - ahogy hallottuk. Az 
ember inkább hallgatott a kísértő szavára, mint az Isten hangjára. Ennek az lett a 
következménye, hogy kiűzettünk a paradicsomból és „arcod verejtékével eszed a kenyered.” 
Azóta az emberi élet szimbóluma a puszta. Ebben a pusztaságban kell az embernek újra 
megtalálni az Istent, ha már lemondott arról a csodálatos lehetőségről, amit az Isten neki 
ajándékozott, mert úgy gondolta, hogy mások több lehetőséget adnak, több lehetőséget 
biztosítanak és az ember távol került az Istentől. 
 
 Ebben a pusztaságban az ember sokkal kísérthetőbb. 
 Ebben a pusztaságban sokkal nehezebb meghallani az Isten szavát.  
 Ebben a pusztaságban nagy erőfeszítés révén lehet visszatalálni az Istenhez, 
 hogy belássa: nemcsak kenyérrel él az ember, 
 hogy az ember belássa azt, hogy nem az elismerés és a méltóság csupán az,  
 ami az ember szíve vágya, 
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 hogy az ember belássa azt, hogy a hatalom milyen kettős. 
 De nincs más lehetőség! 
 
Nagyböjt erről szól. Megtalálni újra az Istent. Újra hallgatni az Isten szavára és ez által 
fölismerni, mi az életünk értelme. Fölismerni azt, hogy egymással összetartozunk. Nem arról 
van szó, hogy mutogatunk, és a felelősséget hárítgatjuk a másikra és mindig és egyfolytában 
mentegetőzünk, hanem valóban 
 

Isten segítségével új életet élünk azzal a Jézus Krisztussal közösségben, 
aki az ördögi világ legnagyobb ellensége. 

     
+  A M E N  + 

 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz. 
Kedves Testvérek!  
Imádkozzunk a megvilágosodás kegyelméért.  
     El ne higgyük, hogy nagyobb darab kenyérrel megoldható az ember életének a problémája.  
     El ne higgyük, hogy a tekintély elegendő ahhoz, hogy a gondok, bajok megoldódjanak.  
     El ne higgyük, hogy az Isten nélküli hatalom rendet tud teremteni.  
Ebben az imádságban kérjük, hogy a megvilágosító Szentlélek segítsen nekünk abban, hogy 
helyesen gondolkodjunk az életről.  
 

Mi Atyánk… 
  
Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! 
Hamvazószerdával kezdődik el a nagyböjti idő. Ezen a napon hamvazkodunk. Nagyon ősi, 
keresztény megnyilatkozás. Arra figyelmeztet bennünket, hogy véges az életünk. Viszont arra 
is figyelmeztet, hogy hatalmas lehetőségeink vannak addig, amíg élünk, mert az ember – ez a 
halandó ember – eljuthat oda, hogy a másik emberrel Isten szándéka szerint éljen. Erre vágyik 
mindenki, csak sok erő kell hozzá. Ebben segít bennünket az Isten, ha mi is kérjük őt. Ezzel 
együtt se könnyű, de megéri. Látjuk a világot, a világ szenved, a világ gyötrődik. Gondjait, 
bajait emlegeti egyfolytában, csak éppen az orvossággal nem él, mert a bűn gyökere azt 
jelenti, hogy csak magunkra gondolunk. Ha valaki ezt egyszer önmagával szembesíti, akkor 
minden világos lesz a számára. Ebből a kelepcéből kell kikeveredni.  
Aki hamvazószerdán nem volt szentmisén és akar hamvazkodni, a szentmise után ezt 
megteheti.   
 

+  Á L D Á S  + 


